

အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှု ဓလေ့ထုံးတမ်း ဥပဒေ

ခွဲခြားခြင်းမူ

အရပ်သားများနှင့် တိုက်ပွဲဝင်စစ်သည်များအကြား ခွဲခြားခြင်း

စည်းမျဉ်း ၁။ ပဋိပက္ခတွင် ပါဝင်သည့်အဖွဲ့များသည် အရပ်သားများနှင့် တိုက်ပွဲဝင်စစ်သည်များ အကြား အမြဲတစေ ခွဲခြားရမည်။ တိုက်ပွဲဝင်စစ်သည်များကိုသာလျှင် ဦးတည်တိုက်ခိုက်ရမည်။ အရပ်သားများကို ဦးတည်တိုက်ခိုက်ခြင်း မပြုရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၂။ အရပ်သားလူထုအကြား အထိတ်အလန့်ဖြစ်စေရန် အဓိကရည်ရွယ်လုပ်ဆောင်သည့် အကြမ်းဖက်လုပ်ရပ်များနှင့် ခြိမ်းခြောက်မှုများအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၃။ ဆေးဘက်ဆိုင်ရာနှင့် ဘာသာရေးဆိုင်ရာ ဝန်ထမ်းများမှအပ ပဋိပက္ခတွင် ပါဝင်သည့် အဖွဲ့၏ လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့တွင် ပါဝင်သူအားလုံးသည် တိုက်ပွဲဝင်စစ်သည်များ ဖြစ်ကြသည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၄။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သောအဖွဲ့၏ လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များဆိုရာ၌ ယင်းအဖွဲ့တွင် ပါဝင်သော လက်အောက်ငယ်သားများ၏ ကျင့်ဝတ်သိက္ခာအတွက် တာဝန်ခံထားသည့် ကွပ်ကဲမှု တာဝန်အောက်ရှိ စနစ်တကျ ဖွဲ့စည်းထားသော လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များ၊ အုပ်စုများနှင့် ယူနစ်များ ပါဝင်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၅။ အရပ်သားများဆိုသည်မှာ လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့ဝင်မဟုတ်သူများကို ခေါ်ဆိုခြင်း ဖြစ်သည်။ အရပ်သားလူထုဆိုရာ၌ အရပ်သားများဖြစ်သူ လူပုဂ္ဂိုလ်အားလုံး ပါဝင်သည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၆။ အရပ်သားများသည် တိုက်ပွဲများတွင် တိုက်ရိုက်ပါဝင်တိုက်ခိုက်ခြင်း မရှိလျှင် ထိုသို့ ပါဝင်တိုက်ခိုက်ခြင်း မပြုသမျှ ကာလပတ်လုံး အရပ်သားများအား တိုက်ခိုက်ခြင်းမှ အကာအကွယ် ပေးထားသည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ)

အရပ်ဘက်အဆောက်အအုံများနှင့် စစ်ရေးဆိုင်ရာ ရည်မှန်းချက်များအကြား ခွဲခြားခြင်း

စည်းမျဉ်း ၇။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သောအဖွဲ့များသည် အရပ်ဘက်အဆောက်အအုံများနှင့် စစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက်များအကြား အမြဲတစေ ခွဲခြားရမည်။ စစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက်များကိုသာလျှင် ဦးတည်တိုက်ခိုက်ရမည်။ အရပ်ဘက်အဆောက်အအုံများကို ဦးတည်တိုက်ခိုက်ခြင်း မပြုရ။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၈။ အဆောက်အအုံများဟု ဆိုရာတွင် ယင်းတို့သာသာ၊ တည်နေရာ၊ ရည်ရွယ်ချက် သို့မဟုတ် ယင်းတို့ကို အသုံးပြုခြင်းကြောင့် စစ်ရေးဆိုင်ရာဆောင်ရွက်ချက်ကို ထိရောက်မှုရှိစေပြီး လက်ရှိဖြစ်နေသော အခြေအနေတွင် ယင်းတို့ကို တစ်စိတ်တစ်ပိုင်း သို့မဟုတ် လုံးဝ ဖျက်ဆီးခြင်း၊ သိမ်းမိခြင်း သို့မဟုတ် လက်နက်ပစ်အားဖြင့် ဦးနှိမ်ခြင်းဖြင့် သေချာပေါက် စစ်ရေး အသာစီးရစေသည့် အဆောက်အအုံများကိုသာ စစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက်များအဖြစ် ကန့်သတ်ထားသည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၉။ စစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက်မဟုတ်သော အဆောက်အအုံအားလုံးသည် အရပ်ဘက်အဆောက်အအုံများ ဖြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၀။ စစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက် မဟုတ်လျှင် နှင့် ထိုသို့မဟုတ်သမျှ ကာလပတ်လုံး အရပ်ဘက်အဆောက်အအုံများအား တိုက်ခိုက်ခြင်းမှ အကာအကွယ်ပေးထားသည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ခွဲခြားခြင်းမရှိဘဲ သိမ်းကြိုးတိုက်ခိုက်ခြင်းများ

စည်းမျဉ်း ၁၁။ ခွဲခြားခြင်းမရှိဘဲ သိမ်းကြိုးတိုက်ခိုက်ခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၂။ ခွဲခြားခြင်းမရှိဘဲ သိမ်းကြိုးတိုက်ခိုက်ခြင်းဆိုသည်မှာ

- (က) တိကျသောစစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက်ကို တိုက်ရိုက်ဦးတည်ခြင်း မရှိသည့် တိုက်ခိုက်ခြင်းမျိုး။
- (ခ) တိကျသောစစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက်ကို တိုက်ရိုက်ဦးတည်နိုင်ခြင်း မရှိသည့် တိုက်ခိုက်ပုံနည်းလမ်း သို့မဟုတ် လက်နက်များကို အသုံးပြုတိုက်ခိုက်ခြင်းမျိုး သို့မဟုတ်
- (ဂ) ထိခိုက်ပျက်စီးမှုကို အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေက ပြဌာန်းထားသကဲ့သို့ ကန့်သတ်နိုင်ခြင်းမရှိသော စစ်နည်းဗျူဟာများ သို့မဟုတ် လက်နက်များကို အသုံးပြုတိုက်ခိုက်ခြင်းမျိုးနှင့်

အကျိုးဆက်အဖြစ် ယင်းသို့သောကိစ္စရပ်တစ်ခုချင်းစီတွင် စစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက်များနှင့် အရပ်သားများ သို့မဟုတ် အရပ်ဘက်အဆောက်အအုံများအား ခွဲခြားမှုမရှိဘဲ သိမ်းကြိုးထိမှန်စေသော သဘာဝရှိသည့် တိုက်ခိုက်ခြင်းမျိုးဖြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၃။ မြို့ကြီးပြကြီး၊ မြို့၊ ရွာ သို့မဟုတ် အလားတူ အရပ်သားများ သို့မဟုတ် အရပ်ဘက် အဆောက်အအုံများ အများအပြားတည်ရှိရာ အခြားနေရာဒေသတစ်ခုရှိ ရှင်းလင်းထင်ရှားသော စစ်ရေးဆိုင်ရာ ရည်မှန်းချက်အချို့ကို စစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက် တစ်ခုတည်းအဖြစ် သတ်မှတ်၍ မည်သို့သောလက်နက် သို့မဟုတ် နည်းလမ်းကိုမဆို အသုံးပြု၍ ဗုံးကြဲတိုက်ခိုက်ခြင်း၊ အမြောက်၊ ဒုံးကျည်တို့ဖြင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်ခြင်းများအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

တိုက်ခိုက်ရာတွင် အချိုးအစားညီမျှရေး

စည်းမျဉ်း ၁၄။ မျှော်မှန်းထားသော ခိုင်မာပြီး တိုက်ရိုက်ကျသည့် စစ်ရေးအသာစီးရမှုနှင့် နှိုင်းစာလျှင် အရပ်သားသေဆုံးမှု၊ အရပ်သားများ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိမှု၊ အရပ်ဘက်အဆောက်အအုံများ ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှု သို့မဟုတ် ထိုနှစ်ရပ်လုံးသည် မျှော်လင့်ထားသည်ထက် အလွန်အကျွံဖြစ်စေသည့် တိုက်ခိုက်မှုကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ)

တိုက်ခိုက်ရာတွင် ကြိုတင်ကာကွယ်လုပ်ဆောင်မှု

စည်းမျဉ်း ၁၅။ စစ်ဆင်ရေးများပြုလုပ်ရာတွင် အရပ်သားလူထု၊ အရပ်သားများနှင့် အရပ်ဘက် အဆောက်အအုံများအား တိုက်ခိုက်ခြင်းမပြုရန် အမြဲသတိထားရမည်။ အရပ်သားအသက်ဆုံးရှုံးမှု၊ အရပ်သားများ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိမှုနှင့် အရပ်ဘက်အဆောက်အအုံများ ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှုတို့မှ ရှောင်ရှားနိုင်ရန်နှင့် မရှောင်ရှားနိုင်ပါကလည်း အနည်းဆုံးဖြစ်စေရန် ဖြစ်နိုင်သည့် ကြိုတင်ကာကွယ်မှု မှန်သမျှကို ပြုလုပ်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၆။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့အသီးသီးအနေဖြင့် ပစ်မှတ်များသည် စစ်ရေးဆိုင်ရာ ရည်မှန်းချက်များဖြစ်ကြောင်း အတည်ပြုနိုင်ရန် ဖြစ်နိုင်သောအရာအားလုံးကို လုပ်ဆောင်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၇။ အရပ်သားအသက်ဆုံးရှုံးမှု၊ အရပ်သားများ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိမှုနှင့် အရပ်ဘက် အဆောက်အအုံများ ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှုတို့မှ ရှောင်ရှားနိုင်ရေးနှင့် မရှောင်ရှားနိုင်ပါကလည်း အနည်းဆုံးဖြစ်စေရန် ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့အသီးသီးအနေဖြင့် စစ်ပွဲတွင် အသုံးပြုမည့်လက်နက်များနှင့် တိုက်ခိုက်ပုံနည်းလမ်းများအား ရွေးချယ်ရာတွင် ဖြစ်နိုင်သောအရာအားလုံးကို ထည့်သွင်းစဉ်းစား

လုပ်ဆောင်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၈။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့အသီးသီးအနေဖြင့် မျှော်မှန်းထားသော ခိုင်မာပြီး တိုက်ရိုက်ကျသည့် စစ်ရေးအသာစီးရမှုနှင့် နှိုင်းစာလျှင် အရပ်သားသေဆုံးမှု၊ အရပ်သားများ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိမှု၊ အရပ်ဘက်အဆောက်အအုံများ ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှု သို့မဟုတ် ထိုနှစ်ရပ်လုံးသည် မျှော်လင့်ထားသည်ထက် အလွန်အကျွံဖြစ်နိုင်ခြေ ရှိ / မရှိ ကို ချင့်ချိန်တွက်ချက်နိုင်ရန် ဖြစ်နိုင်သော အရာအားလုံးကို ထည့်သွင်းစဉ်းစား လုပ်ဆောင်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၉။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့အသီးသီးအနေဖြင့် ပစ်မှတ်သည် စစ်ရေးဆိုင်ရာ ရည်မှန်းချက်မဟုတ်ကြောင်း ပေါ်လွင်ထင်ရှားလျှင် သို့မဟုတ် မျှော်မှန်းထားသော ခိုင်မာပြီး တိုက်ရိုက်ကျသည့် စစ်ရေးအသာစီးရမှုနှင့် နှိုင်းစာလျှင် အရပ်သားသေဆုံးမှု၊ အရပ်သားများ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိမှု၊ အရပ်ဘက်အဆောက်အအုံများ ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှု သို့မဟုတ် ထိုနှစ်ရပ်လုံးသည် မျှော်လင့်ထားသည်ထက် အလွန်အကျွံဖြစ်စေနိုင်မည့် တိုက်ခိုက်မှုမျိုးဖြစ်ကြောင်း ပေါ်လွင်ထင်ရှားလျှင် ထိုတိုက်ခိုက်မှုကို ပယ်ဖျက်ရန် သို့မဟုတ် ရပ်ဆိုင်းရန် ဖြစ်နိုင်သောအရာအားလုံးကို လုပ်ဆောင်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၂၀။ မဖြစ်နိုင်သောအခြေအနေမျိုးမဟုတ်လျှင် ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့အသီးသီးအနေဖြင့် အရပ်သားလူထုကို ထိခိုက်နိုင်ခြေရှိသော တိုက်ခိုက်မှုများအတွက် ထိရောက်သည့် ကြိုတင်သတိပေးမှု ပြုလုပ်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၂၁။ တူညီသောစစ်ရေးအသာစီးရရှိမှုမျိုးကိုသာ ပေးနိုင်သည့် စစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက် အများအပြားရှိသည့်အနက် တစ်ခုကို ရွေးချယ်သည့်အခါမျိုးတွင် တိုက်ခိုက်မှုကြောင့် အရပ်သားများ၏ အသက်အန္တရာယ်နှင့် အရပ်ဘက်ဆိုင်ရာအဆောက်အအုံများ ထိခိုက်မှုအန္တရာယ် အနည်းဆုံး ဖြစ်စေမည်ဟု ယူဆရသော ရည်မှန်းချက်ကို ရွေးချယ်တိုက်ခိုက်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

တိုက်ခိုက်မှုများ၏အကျိုးဆက်များမှ ကြိုတင်ကာကွယ်မှုများ

စည်းမျဉ်း ၂၂။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့အသီးသီးအနေဖြင့် တိုက်ခိုက်မှုများ၏ အကျိုးဆက်များမှ ယင်းတို့၏ ထိန်းချုပ်မှုအောက်တွင်ရှိနေသော အရပ်သားများနှင့် အရပ်ဘက်ဆိုင်ရာ အဆောက်အအုံများကို အကာအကွယ်ပေးနိုင်ရန် ဖြစ်နိုင်သော ကြိုတင်ကာကွယ်မှုများအားလုံးကို လုပ်ဆောင်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၂၃။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့အသီးသီးအနေဖြင့် စစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက်များကို လူနေထူထပ်သည့် ဒေသများအတွင်း သို့မဟုတ် အနီးအနားတွင် ထားရှိခြင်းအား ဖြစ်နိုင်သမျှ ရှောင်ကြဉ်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၂၄။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့အသီးသီးအနေဖြင့် ယင်းတို့ထိန်းချုပ်မှုအောက်ရှိ အရပ်သားများနှင့် အရပ်ဘက်ဆိုင်ရာအဆောက်အအုံများကို စစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက်များ၏ အနီးဝန်းကျင်မှ ဖြစ်နိုင်သမျှ ဖယ်ရှားရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / အငြင်းပွားဖွယ် နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

အထူးကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုပေးထားသော လူပုဂ္ဂိုလ်များနှင့် အရာဝတ္ထုများ

ဆေးဘက်ဆိုင်ရာနှင့် ဘာသာရေးဆိုင်ရာ လူပုဂ္ဂိုလ်များနှင့် အရာဝတ္ထုများ

စည်းမျဉ်း ၂၅။ ဆေးကုသမှုသက်သက်ကိုသာလျှင် တာဝန်ပေးအပ်ထားခြင်းခံရသော ဆေးဘက်ဆိုင်ရာပုဂ္ဂိုလ်များအား အခြေအနေအားလုံးတွင် အလေးထားလေးစားရမည်ဖြစ်ပြီး အကာအကွယ် ပေးရမည်။ ယင်းတို့သည် ယင်းတို့၏ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုလုပ်ငန်းတာဝန်မဟုတ်သော ရန်သူကို အန္တရာယ်ပြုသည့်လုပ်ရပ်များကို ကျူးလွန်ပါက ယင်းတို့ရရှိထားသော အကာအကွယ်ကို ဆုံးရှုံးသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၂၆။ ဆေးဘက်ဆိုင်ရာကျင့်ဝတ်နှင့်အညီ ဆေးကုသမှုတာဝန်ထမ်းဆောင်ခြင်းအတွက် လူပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးကို အပြစ်ပေးခြင်း သို့မဟုတ် ဆေးကုသမှုလုပ်ငန်းများတွင် ပါဝင်ဆောင်ရွက်နေရသည့် လူပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးအား ဆေးဘက်ဆိုင်ရာကျင့်ဝတ်နှင့်ဆန့်ကျင်သော လုပ်ရပ်များကို အတင်းအကျပ် လုပ်ဆောင်စေခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၂၇။ ဘာသာရေးသက်သက်ကိုသာလျှင် ဆောင်ရွက်ရန် တာဝန်ပေးအပ်ထားခြင်းခံရသော ဘာသာရေးဆိုင်ရာပုဂ္ဂိုလ်များအား အခြေအနေအားလုံးတွင် အလေးထားလေးစားရမည်ဖြစ်ပြီး အကာအကွယ် ပေးရမည်။ ယင်းတို့သည် ယင်းတို့၏ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုလုပ်ငန်းတာဝန်မဟုတ်သော ရန်သူကို အန္တရာယ်ပြုသည့်လုပ်ရပ်များကို ကျူးလွန်ပါက ယင်းတို့ရရှိထားသော အကာအကွယ်ကို ဆုံးရှုံးသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၂၈။ ဆေးကုသမှုဆိုင်ရာရည်ရွယ်ချက်သက်သက်ဖြင့်သာ တာဝန်ပေးအပ်ထားသော ဆေးဘက်ဆိုင်ရာတပ်ဖွဲ့များအား အခြေအနေအားလုံးတွင် အလေးထားလေးစားရမည်ဖြစ်ပြီး အကာအကွယ် ပေးရမည်။ ယင်းတို့သည် ယင်းတို့၏ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုလုပ်ငန်းတာဝန်မဟုတ်သော ရန်သူကို

အန္တရာယ်ပြုသည့်လုပ်ရပ်များအား ကျူးလွန်ရန် အသုံးပြုခြင်းခံရလျှင် ယင်းတို့ရရှိထားသော အကာအကွယ်ကို ဆုံးရှုံးသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၂၉။ ဆေးဘက်ဆိုင်ရာသယ်ယူပို့ဆောင်ရေးသက်သက်ကိုသာလျှင် တာဝန်ပေးအပ်ထားသော ဆေးဘက်ဆိုင်ရာပို့ဆောင်ရေးယာဉ်များအား အခြေအနေအားလုံးတွင် အလေးထားလေးစားရမည် ဖြစ်ပြီး အကာအကွယ်ပေးရမည်။ ယင်းတို့သည် ယင်းတို့၏ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုလုပ်ငန်းတာဝန် မဟုတ်သော ရန်သူကိုအန္တရာယ်ပြုသည့်လုပ်ရပ်များအား ကျူးလွန်ရန် အသုံးပြုခြင်းခံရလျှင် ယင်းတို့ရရှိထားသော အကာအကွယ်ကို ဆုံးရှုံးသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၃၀။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာဥပဒေနှင့်အညီ ဂျီနီဗာသဘောတူညီချက်များတွင်ပါရှိသည့် သိသာထင်ရှားသော သင်္ကေတအမှတ်အသား တပ်ဆင်ဖော်ပြထားသည့် ဆေးဘက်ဆိုင်ရာနှင့် ဘာသာရေးဆိုင်ရာ လူပုဂ္ဂိုလ်များနှင့် အရာဝတ္ထုများကို တိုက်ရိုက်ဦးတည်တိုက်ခိုက်ခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

လူသားချင်းစာနာမှုဆိုင်ရာကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်သည့် လူပုဂ္ဂိုလ်များနှင့် အရာဝတ္ထုများ

စည်းမျဉ်း ၃၁။ လူသားချင်းစာနာမှုဆိုင်ရာကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်သည့် လူပုဂ္ဂိုလ်များ အား အလေးထားလေးစားရမည်ဖြစ်ပြီး အကာအကွယ်ပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၃၂။ လူသားချင်းစာနာမှုဆိုင်ရာကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းများအတွက် အသုံးပြုသည့် အရာဝတ္ထုများကို အလေးထားလေးစားရမည်ဖြစ်ပြီး အကာအကွယ်ပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ငြိမ်းချမ်းရေးထိန်းသိမ်းမှုအဖွဲ့တွင်ပါဝင်သည့် လူပုဂ္ဂိုလ်များနှင့် အရာဝတ္ထုများ

စည်းမျဉ်း ၃၃။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေအရ အရပ်သားများနှင့် အရပ်ဘက်အဆောက်အအုံများအားပေးထားသော အကာအကွယ်ကို ကုလသမဂ္ဂပဋိညာဉ်နှင့်အညီ ငြိမ်းချမ်းရေးထိန်းသိမ်းမှုအဖွဲ့တွင်ပါဝင်ဆောင်ရွက်နေသည့် လူပုဂ္ဂိုလ်များနှင့် အရာဝတ္ထုများက ရရှိနေသမျှ ကာလပတ်လုံး ထိုလူပုဂ္ဂိုလ်များနှင့် အရာဝတ္ထုများကို တိုက်ရိုက်ဦးတည်တိုက်ခိုက်ခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

သတင်းစာဆရာများ

စည်းမျဉ်း ၃၄။ တိုက်ပွဲများတွင် တိုက်ရိုက်ပါဝင်တိုက်ခိုက်ခြင်းမရှိသမျှကာလပတ်လုံး လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခဒေသတွင် တာဝန်ထမ်းဆောင်လျှက်ရှိသော အရပ်သားသတင်းစာဆရာများအား အလေးထားလေးစား

ရမည်ဖြစ်ပြီး အကာအကွယ်ပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

အကာအကွယ်ပေးထားသောဇုန်နယ်မြေများ

စည်းမျဉ်း ၃၅။ တိုက်ပွဲများ၏ဘေးအန္တရာယ်မှလွတ်ကင်းစေရန် ဒဏ်ရာရသူများ၊ ဖျားနာနေသူများ နှင့် အရပ်သားများထားရှိရာ ဇုန်နယ်မြေကို တိုက်ရိုက်ဦးတည်တိုက်ခိုက်ခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၃၆။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့်အဖွဲ့များအကြား သဘောတူသတ်မှတ်ထားသော စစ်မဲ့ဇုန်ကို တိုက်ရိုက်ဦးတည်တိုက်ခိုက်ခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၃၇။ ခံစစ်ဒေသမဟုတ်သောနေရာကို တိုက်ရိုက်ဦးတည်တိုက်ခိုက်ခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ)

ယဉ်ကျေးမှုဆိုင်ရာ အဆောက်အအုံများ

စည်းမျဉ်း ၃၈။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့အသီးသီးသည် ယဉ်ကျေးမှုဆိုင်ရာ အဆောက်အအုံ များအား အလေးထားလေးစားရမည်။

(က)ဘာသာရေး၊ အနုပညာ၊ သိပ္ပံ၊ ပညာရေး သို့မဟုတ် ကုသိုလ်ဖြစ် လုပ်ငန်းများအတွက် ရည်ရွယ်သည့် အဆောက်အအုံများနှင့် သမိုင်းဝင်အထိမ်းအမှတ်များသည် စစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက်များမဟုတ်ပါက ယင်းတို့အားပျက်စီးခြင်းမရှိစေရန် စစ်ဆင်ရေးဆောင်ရွက်ရာတွင် အထူးသဖြင့် ဂရုစိုက်ရမည်။

(ခ)စစ်ရေးဆိုင်ရာလိုအပ်ချက်အရ အလွန်တရာ အရေးကြီးလိုအပ်ခြင်းမဟုတ်လျှင် လူတိုင်းအတွက် အလွန်အရေးပါတန်ဖိုးထားသည့် ယဉ်ကျေးမှုအမွေအနှစ်ဆိုင်ရာ အဆောက်အအုံကို မတိုက်ခိုက်ရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၃၉။ စစ်ရေးဆိုင်ရာလိုအပ်ချက်အရ အရေးကြီးလိုအပ်ခြင်းမဟုတ်လျှင် လူတိုင်း အတွက် အလွန်အရေးပါတန်ဖိုးထားသည့် ယဉ်ကျေးမှုအမွေအနှစ်ဆိုင်ရာ အဆောက်အအုံကို ဖျက်ဆီးရန် သို့မဟုတ် ပျက်စီးစေရန် အလားအလာရှိသော ရည်ရွယ်ချက်များအတွက် အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၄၀။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့အသီးသီးအနေဖြင့် ယဉ်ကျေးမှုဆိုင်ရာပစ္စည်းများကို အကာအကွယ်ပေးရမည်။

(က)ဘာသာရေး၊ ရန်ပုံငွေ၊ ပညာရေး၊ ဝိဇ္ဇာသိပ္ပံ ပညာရပ်ဆိုင်ရာများ၊ သမိုင်းဝင်အထိမ်းအမှတ်နှင့် ဝိဇ္ဇာသိပ္ပံပညာရပ်ဆိုင်ရာ လက်ရာများအတွက် ရည်စူးသတ်မှတ်ထားသော အဆောက်အအုံများကို သိမ်းဆည်းခြင်း သို့မဟုတ် ဖျက်ဆီးခြင်း သို့မဟုတ် ပျက်စီးစေရန် ရည်ရွယ်ပြုလုပ်ခြင်းများ အားလုံးကို တားမြစ်သည်။

(ခ)လူတိုင်းနှင့်သက်ဆိုင်သော အလွန်အရေးကြီးသည့် ယဉ်ကျေးမှုဆိုင်ရာအမွေအနှစ်ပစ္စည်းများအား မည်သည့်ပုံစံဖြင့်မဆို ခိုးယူခြင်း၊ လုယက်ခြင်း သို့မဟုတ် အလွဲသုံးစားပြုလုပ်ခြင်းနှင့် လက်သရမ်းဖျက်ဆီးသည့် လုပ်ရပ်မှန်သမျှကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၄၁။ နယ်မြေသိမ်းပိုက်ထားသည့်အာဏာပိုင်အနေဖြင့် အသိမ်းပိုက်ခံနယ်မြေမှ ယဉ်ကျေးမှုဆိုင်ရာပစ္စည်းများအား တရားမဝင် ပြင်ပသို့တင်ပို့မှုကို ကာကွယ်တားဆီးရမည်။ တရားမဝင် တင်ပို့ခဲ့သည့်ပစ္စည်းကို အသိမ်းပိုက်ခံနယ်မြေရှိ တရားဝင်လုပ်ပိုင်ခွင့်ရှိသော အာဏာပိုင်ထံ ပြန်လည် အပ်နှံစေရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

အန္တရာယ်ရှိသော စွမ်းအားများပါဝင်သည့် လုပ်ငန်းများနှင့် အဆောက်အအုံများ

စည်းမျဉ်း ၄၂။ ဆည်များ၊ တာတမံများနှင့် နျူကလီးယားစွမ်းအင်သုံးလျှပ်စစ်ဓာတ်အားပေးစက်ရုံ များကဲ့သို့ အန္တရာယ်ရှိသောစွမ်းအားများပါဝင်သည့် အဆောက်အအုံများ၊ နေရာများနှင့် ယင်းတို့၏ အနီးတဝိုက်တွင် သို့မဟုတ် ပတ်ဝန်းကျင်အတွင်း တည်ရှိသော အခြားနေရာအဆောက်အအုံများကို တိုက်ခိုက်လျှင် အန္တရာယ်ရှိသောစွမ်းအားများ ဖြစ်ပေါ်လာခြင်းနှင့် ယင်း၏အကျိုးဆက်အဖြစ် အရပ်သားများအကြား အလွန်ဆိုးရွားသော ဆုံးရှုံးမှုများမှ ရှောင်ရှားနိုင်ရန်အလို့ငှာ အထူးဂရုပြုရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်

စည်းမျဉ်း ၄၃။ တိုက်ပွဲများတွင်လိုက်နာကျင့်သုံးရမည့် ယေဘုယျစည်းမျဉ်းများသည် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်နှင့် အကျိုးဝင်သက်ဆိုင်သည်။

(က) စစ်ရေးဆိုင်ရာရည်မှန်းချက်မဟုတ်လျှင် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်၏ မည်သည့်အစိတ်အပိုင်းကိုမျှ တိုက်ခိုက်ခြင်း မပြုလုပ်ရ။

(ခ) အလွန်အရေးကြီးသည့် စစ်ရေးလိုအပ်ချက်ကြောင့်မဟုတ်လျှင် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်၏ မည်သည့် အစိတ်အပိုင်းကိုမဆို ဖျက်ဆီးခြင်းအား တားမြစ်သည်။

(ဂ) မျှော်မှန်းထားသော ခိုင်မာပြီးတိုက်ရိုက်ကျသည့် စစ်ရေးအသာစီးရမှုနှင့်နှိုင်းစာလျှင် ပတ်ဝန်းကျင်ကို မျှော်လင့်ထားသည်ထက် အလွန်အကျွံ ထိခိုက်ပျက်စီးစေဖွယ်ရာရှိသော စစ်ရေးရည်မှန်းချက်တစ်ရပ်ကို တိုက်ခိုက်ခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၄၄။ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင် ကာကွယ်မှုနှင့် ထိန်းသိမ်းမှုကို အလေးထားစဉ်းစားကာ စစ်ပွဲတိုက်ခိုက်ပုံ၊ တိုက်ခိုက်နည်းများနှင့် လက်နက်များကို အသုံးပြုရမည်။ စစ်ဆင်ရေးပြုလုပ်ရာတွင် ပတ်ဝန်းကျင်ကို ထိခိုက်ပျက်စီးမှုမှ ရှောင်ရှားနိုင်ရန်နှင့် မရှောင်ရှားနိုင်ပါကလည်း ထိခိုက်ပျက်စီးမှု အနည်းဆုံးဖြစ်စေရန် ဖြစ်နိုင်သမျှသော ကြိုတင်ကာကွယ်မှုများကို ပြုလုပ်ရမည်။ စစ်ဆင်ရေးများကြောင့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်အပေါ် သက်ရောက်မှုများအတွက် သိပ္ပံဆိုင်ရာ တိကျသေချာမှုမရှိဟုဆိုကာ ပဋိပက္ခတွင် ပါဝင်နေသောအဖွဲ့သည် ယင်းတို့သော ကြိုတင်ကာကွယ်မှုများ ပြုလုပ်ခြင်းမရှိသည့်အတွက် အပြစ်မှကင်းလွတ်ခွင့် ရရှိမည် မဟုတ်ပေ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / အငြင်းပွားဖွယ် နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၄၅။ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ကို ကြီးကြီးမားမား၊ ရေရှည် အလွန်ဆိုးရွားစွာ ပျက်စီးစေမည်ဟုယူဆရသည့် သို့မဟုတ် ပျက်စီးစေရန်ရည်ရွယ်သည့် စစ်ပွဲတိုက်ခိုက်ပုံ၊ တိုက်ခိုက်နည်းများနှင့် လက်နက်များကို အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်အား ဖျက်ဆီးသည့်နည်းကို လက်နက်အဖြစ် အသုံးမပြုရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / အငြင်းပွားဖွယ် နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

တိကျသော စစ်မက်တိုက်ခိုက်ပုံတိုက်ခိုက်နည်း

နေရာထိုင်ခင်းငြင်းပယ်ခြင်း

စည်းမျဉ်း ၄၆။ နေရာနေရာမရှိစေရဟု အမိန့်ပေးခြင်း၊ ဤနည်းလမ်းဖြင့် ထိုနေရာရှိ ရန်သူကို ခြိမ်းခြောက်ခြင်း သို့မဟုတ် တိုက်ခိုက်ခြင်းတို့ကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၄၇။ တိုက်ပွဲတွင်ပါဝင်ခြင်းမရှိသူအဖြစ် အသိအမှတ်ပြုထားသူများအား တိုက်ခိုက်ခြင်းကို တားမြစ်သည်။ တိုက်ပွဲတွင်ပါဝင်ခြင်းမရှိသူဆိုသည်မှာ မည်သည့်တိုက်ခိုက်မှုတွင်မျှ ပါဝင်တိုက်ခိုက်ခြင်း မပြုသည့်အပြင် ထွက်ပြေးလွတ်မြောက်ရန် ကြိုးပမ်းခြင်းမရှိသည့်

(က) ရန်သူ့လက်တွင်းရောက်ရှိသွားသူ

(ခ) သတိလစ်မေ့မြောခြင်း၊ သင်္ဘောပျက်ခြင်း၊ ဒဏ်ရာရခြင်း သို့မဟုတ် ဖျားနာခြင်းတို့ကြောင့် အကာအကွယ်မဲ့ ဖြစ်နေသူ သို့မဟုတ်

(ဂ) လက်နက်ချလိုကြောင်း ရှင်းရှင်းလင်းလင်းဖော်ပြသူတို့ ဖြစ်ပါသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၄၈။ ဘေးအန္တရာယ်ကြုံတွေ့ချိန်တွင် လေယာဉ်ပေါ်မှ လေထီးဖြင့် ခုန်ဆင်းလာသူများအား ၎င်းတို့လေထီးဖြင့် ဆင်းသက်နေစဉ်အတွင်း ပစ်မှတ်ထားတိုက်ခိုက်ခြင်းကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ပစ္စည်းများကို ဖျက်ဆီးခြင်းနှင့် သိမ်းဆည်းခြင်း

စည်းမျဉ်း ၄၉။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သောအဖွဲ့များသည် ရန်သူဘက်ကပိုင်ဆိုင်သော စစ်ဘက်ဆိုင်ရာ ကိရိယာတန်ဆာပလာများကို စစ်အတွင်း အဓမ္မလုယူသောပစ္စည်းအဖြစ် သိမ်းဆည်းနိုင်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၅၀။ အလွန်အရေးကြီးသည့် စစ်ရေးလိုအပ်ချက်ကြောင့်မဟုတ်လျှင် ရန်သူ၏ပစ္စည်းများ အား ဖျက်ဆီးခြင်း သို့မဟုတ် သိမ်းဆည်းခြင်းကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၅၁။ သိမ်းပိုက်ထားသောနယ်မြေတွင်...

(က) စစ်ဆင်ရေးအတွက်အသုံးပြုနိုင်သည့် အများနှင့်သက်ဆိုင်သော ရွှေ့ပြောင်းနိုင်သည့်ပစ္စည်းများကို သိမ်းဆည်းနိုင်သည်။

(ခ) အခြားသူပိုင်ပစ္စည်းကို အသုံးပြုခွင့်စည်းမျဉ်းအရ မရွေးမပြောင်းနိုင်သော ပစ္စည်းများအား စီမံခန့်ခွဲရမည်။

(ဂ) အလွန်အရေးကြီးသည့် စစ်ရေးလိုအပ်ချက်အရ ဖျက်ဆီးခြင်း သို့မဟုတ် သိမ်းဆည်းခြင်း ပြုလုပ်ရန် လိုအပ်သည့်အခါမှလွဲ၍ ပုဂ္ဂလိကပိုင်ပစ္စည်းများကို လေးစားရမည်။ သိမ်းယူခြင်း မပြုနိုင်ပါ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၅။ လူယက်ဖျက်ဆီးခြင်းကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

အစာရေစာငတ်မွတ်စေခြင်းနှင့် လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှု ကယ်ဆယ်ရေးပစ္စည်း ရရှိခွင့်

စည်းမျဉ်း ၅၃။ စစ်ပွဲတိုက်ခိုက်သည့်နည်းလမ်းအဖြစ် အရပ်သားလူထုအား အစာရေစာ ငတ်ပြတ်အောင်လုပ်ခြင်းကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၅၄။ အရပ်သားလူထု အသက်ရှင်သန်ရေးအတွက် လိုအပ်သည့်အရာများအား တိုက်ခိုက်ခြင်း၊ ဖျက်ဆီးခြင်း၊ ဖယ်ရှားခြင်း သို့မဟုတ် အသုံးပြု၍မရအောင်ပြုလုပ်ခြင်းတို့ကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၅၅။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သောအဖွဲ့များအနေဖြင့် အကူအညီလိုအပ်နေသော အရပ်သားများ အတွက် လူသားချင်းစာနာမှုဆိုင်ရာကယ်ဆယ်ရေးပစ္စည်းများကို အလျင်အမြန် အတားအဆီးမရှိ ဖြတ်သန်းခွင့် ပြုရမည်ဖြစ်ပြီး ထိုသို့ဖြတ်သန်းမှုကို အဆင်ပြေချောမွေ့အောင် ဆောင်ရွက်ပေးရမည်။ ကယ်ဆယ်ရေး ပစ္စည်းများပေးဝေမှု၏ သဘောသဘာဝသည် ဘက်လိုက်မှုမရှိဘဲ ထိုအဖွဲ့များ၏ ထိန်းချုပ်မှုအောက်တွင်ပင် ခွဲခွဲခြားခြားတစ်စုံတစ်ရာမပြုလုပ်ဘဲ ဆောင်ရွက်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၅၆။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သောအဖွဲ့များအနေဖြင့် ခွင့်ပြုထားသော လူသားချင်းစာနာမှုဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး လုပ်ဆောင်နေသူများအား ယင်းတို့၏တာဝန်များကို ထမ်းဆောင်နိုင်ရန်အတွက် လွတ်လပ်စွာ လှုပ်ရှားခွင့်ပြုရမည်။ အလွန်အရေးကြီးသော စစ်ရေးလိုအပ်ချက်ရှိသည့်အခါမျိုးတွင်သာ ယင်းတို့၏ လှုပ်ရှားမှုများကို ယာယီအားဖြင့် ကန့်သတ်နိုင်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ပရိယာယ်ဆင်လှည့်ဖျားခြင်း

စည်းမျဉ်း ၅၇။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုပဒေ၏ စည်းမျဉ်းကို မချိုးဖောက်သရွေ့ စစ်ပရိယာယ်အသုံးပြုမှုကို တားမြစ်ခြင်းမရှိ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၅၈။ အပစ်အခတ်ရပ်ဆိုင်းသည့် အလံဖြူကို မလျော်မကန်အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။
(နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၅၉။ ဂျီနီဗာသဘောတူညီချက်များတွင်ပါရှိသည့် ထင်ရှားသော သင်္ကေတအမှတ်အသားများကို မလျော်မကန်အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၆၀။ ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့က ခွင့်ပြုထားသည်မှအပ ကုလသမဂ္ဂ၏ သင်္ကေတအမှတ်အသားနှင့် တူညီဝတ်စုံကို အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၆၁။ နိုင်ငံတကာကအသိအမှတ်ပြုထားသော အခြားသင်္ကေတအမှတ်အသားများကို မလျော်မကန် အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၆၂။ ရန်သူ၏အလံများ သို့မဟုတ် စစ်ဘက်ဆိုင်ရာသင်္ကေတအမှတ်အသားများ၊ ပခုံးတံဆိပ် နှင့် ရာထူးတံဆိပ်များ သို့မဟုတ် တူညီဝတ်စုံများကို မလျော်မကန်အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / အငြင်းပွားဖွယ် နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၆၃။ ကြားနေနိုင်ငံ သို့မဟုတ် ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်ခြင်းမရှိသည့် အခြားနိုင်ငံများ၏ အလံများ သို့မဟုတ် စစ်ဘက်ဆိုင်ရာသင်္ကေတအမှတ်အသားများ၊ ပခုံးတံဆိပ်နှင့် ရာထူးတံဆိပ်များ သို့မဟုတ် တူညီဝတ်စုံများကို အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / အငြင်းပွားဖွယ် နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၆၄။ ရန်သူကို ရုတ်တရက်တိုက်ခိုက်ရန်ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့် တိုက်ခိုက်မှုရပ်ဆိုင်းသည့် သဘောတူညီချက်ရယူခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၆၅။ သစ္စာမဲ့စွာဖြင့် ရန်သူကို သတ်ဖြတ်သုတ်သင်ခြင်း၊ ဒဏ်ရာရရှိစေခြင်း သို့မဟုတ် ဖမ်းဆီးခြင်း တို့အား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ရန်သူနှင့်ဆက်သွယ်အကြောင်းကြားခြင်း

စည်းမျဉ်း ၆၆။ စစ်မိန့်ပေးသူများသည် မည်သည့်ဆက်သွယ်ရေးကိရိယာဖြင့်မဆို ရန်မူခြင်းမဟုတ်သည့် အဆက်အသွယ်ပြုနိုင်သည်။ ယင်းအဆက်အသွယ်သည် သဘောရိုးနှင့်ဖြစ်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၆၇။ စေ့စပ်ဆွေးနွေးပေးသူများကို လေးစားရမည်။ မတိုက်ခိုက်ရ။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၆၈။ စေ့စပ်ဆွေးနွေးပေးသူတစ်ဦးတစ်ယောက် ရှိခြင်းကြောင့် ထိခိုက်နစ်နာမှုဖြစ်ပေါ်စေခြင်း မရှိရန်အလို့ငှာ စစ်မိန့်ပေးသူများအနေဖြင့် လိုအပ်သည်များကို ကြိုတင်သတိပြုရမည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၆၉။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာဥပဒေနှင့် ဆန့်ကျင်ပြီး ရန်သူကို ထိခိုက်နစ်နာစေသောလုပ်ရပ်ကို ကျူးလွန်ရန် ၎င်းတို့၏ ရာထူးအရှိန်အဝါ အထူးအခွင့်အရေးကို အသုံးပြုသည့် စေ့စပ်ဆွေးနွေးပေးသူများသည် ၎င်းတို့ရရှိထားသည့် တိုက်ခိုက်ခံရခြင်းမှကင်းလွတ်ခွင့်ကို ဆုံးရှုံးစေရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

လက်နက်များ

လက်နက်အသုံးပြုမှုဆိုင်ရာယေဘုယျစည်းမျဉ်းများ

စည်းမျဉ်း ၇၀။ လိုအပ်သည်ထက်ပိုသောထိခိုက်ဒဏ်ရာ သို့မဟုတ် မလိုအပ်သောဆင်းရဲဒုက္ခဖြစ်စေသည့် သဘာဝရှိသော စစ်ပွဲတိုက်ခိုက်ပုံ၊ တိုက်ခိုက်နည်းများနှင့် လက်နက်များ အသုံးပြုမှုကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၇၁။ ခွဲခွဲခြားခြားမရှိဘဲ သိမ်းကြိုးထိခိုက်စေသည့်သဘာဝရှိသောလက်နက်များ အသုံးပြုမှုကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

အဆိပ်

စည်းမျဉ်း ၇၂။ အဆိပ် သို့မဟုတ် အဆိပ်လက်နက်အသုံးပြုခြင်းကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ဇီဝလက်နက်များ

စည်းမျဉ်း ၇၃။ ဇီဝလက်နက်များအသုံးပြုမှုကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ဓာတုလက်နက်များ

စည်းမျဉ်း ၇၄။ ဓာတုလက်နက်များအသုံးပြုမှုကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၇၅။ စစ်ပွဲတိုက်ခိုက်ပုံနည်းလမ်းအဖြစ် အဓိကရုဏ်းနှိမ်နင်းရေးသုံးဓာတ်ငွေ့များကို အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၇၆။ ပေါင်းသတ်ဆေးများသည် အောက်ဖော်ပြပါ သဘာဝရှိလျှင် စစ်ပွဲတိုက်ခိုက်ပုံနည်းလမ်းအဖြစ် ယင်းတို့ကို အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။

(က) တားမြစ်ထားသောဓာတုလက်နက်များကဲ့သို့ သဘာဝရှိသော ပေါင်းသတ်ဆေးများ

(ခ) တားမြစ်ထားသောဇီဝလက်နက်များကဲ့သို့ သဘာဝရှိသော ပေါင်းသတ်ဆေးများ

(ဂ) စစ်ရေးရည်မှန်းချက်မဟုတ်သောအပင်များကို ရည်ရွယ်ပစ်မှတ်ထားခြင်း

(ဃ) မျှော်မှန်းထားသော ခိုင်မာသည့် တိုက်ရိုက်စစ်ရေးအသာစီးရမှုနှင့် နှိုင်းစာလျှင် အလွန်အကျွံဖြစ်နိုင်သည်ဟု ယူဆနိုင်သော အရပ်သားများ အသက်ဆုံးရှုံးမှု၊ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရမှု၊ အရပ်ဘက်ဆိုင်ရာအရာဝတ္ထုများ ပျက်စီးမှု သို့မဟုတ် ယင်းဖြစ်ရပ်များအား တပေါင်းတည်းဖြစ်ပေါ်စေခြင်း

(င) သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်အား ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့်နှင့် ရေရှည်အကြီးအကျယ်ပျက်စီးစေခြင်း (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ထိလျှင်ပြန့်ကား၍ဒဏ်ရာပိုပြင်းစေသောကျည်ဆန်များ

စည်းမျဉ်း ၇၇။ လူ့ခန္ဓာကိုယ်အတွင်း ကျည်ဆန်အစအနများ ပြန့်ကားသွားစေသော သို့မဟုတ် ခန္ဓာကိုယ်ပြင်ပ ထွက်မသွားဘဲ အတွင်း၌ကပ်နေသော ကျည်ဆန်များကိုအသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ပေါက်ကွဲပွင့်ထွက်သွားစေသော ကျည်ဆန်များ

စည်းမျဉ်း ၇၈။ လူ့ခန္ဓာကိုယ်အတွင်း ပေါက်ကွဲစေသော လူသတ်ကျည်ဆန်များကို အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

မမြင်နိုင်သောအပိုင်းအစများဖြင့် အဓိကဒဏ်ရာရရှိစေသည့် လက်နက်များ

စည်းမျဉ်း ၇၉။ လူ့ခန္ဓာကိုယ်အတွင်း အိတ်(စ)ရေးဓာတ်မှန်ဖြင့် မြင်နိုင်ခြင်းမရှိသော အပိုင်းအစများဖြင့် အဓိကဒဏ်ရာရရှိစေသည့် လက်နက်များကိုအသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ထောင်ချောက်ဗုံးများ

စည်းမျဉ်း ၈၀။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေအရ အထူးကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှု ရရှိထိုက်သော လူပုဂ္ဂိုလ်များ သို့မဟုတ် အရာဝတ္ထုများဖြင့်သော်လည်းကောင်း အရပ်သားများကို ဆွဲဆောင်မှု ရှိနေနိုင်သည့် အရာဝတ္ထုများဖြင့်သော်လည်းကောင်း၊ ပူးတွဲ၍ဖြစ်စေ သို့မဟုတ် တစ်နည်းနည်းဖြင့်ဆက်စပ်၍ ဖြစ်စေ ထောင်ချောက်ဗုံးများကိုအသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

မြေမြှုပ်မိုင်းများ

စည်းမျဉ်း ၈၁။ မြေမြှုပ်မိုင်းများကို အသုံးပြုသည့်အခါ ယင်းတို့၏ မည်သူ့ကိုမဆိုထိခိုက်စေသည့် အကျိုးဆက်ကို အနည်းဆုံးဖြစ်စေရန် အထူးသဖြင့် သတိပြုရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၈၂။ မြေမြှုပ်မိုင်းများကို အသုံးပြုသည့် လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်နေသောအဖွဲ့သည် မိုင်းထောင်ထားသည့်နေရာများအား အတတ်နိုင်ဆုံး မှတ်တမ်းတင်ထားရှိရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / အငြင်းပွားဖွယ် နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၈၃။ တိုက်ပွဲများပြီးဆုံးသွားသည့်အခါ မြေမြှုပ်မိုင်းများကို အသုံးပြုသည့် လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခတွင် ပါဝင်နေသောအဖွဲ့သည် ယင်းမြေမြှုပ်မိုင်းများကို ရှင်းလင်းဖယ်ရှားပစ်ရမည် သို့မဟုတ် အရပ်သားများအား ထိခိုက်မှုမရှိစေရေးအတွက် အခြားတစ်နည်းနည်းဖြင့် ဆောင်ရွက်ရမည် သို့မဟုတ် ယင်းတို့ကို ရှင်းလင်းဖယ်ရှားရာတွင် အဆင်ပြေချောမွေ့အောင် ဆောင်ရွက်ပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

မီးလောင်စေသောလက်နက်များ

စည်းမျဉ်း ၈၄။ မီးလောင်စေသော လက်နက်များကို အသုံးပြုလျှင် အရပ်သားများ၏ အသက်ဆုံးရှုံးမှု၊ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရမှုနှင့် အရပ်ဘက်ဆိုင်ရာအဆောက်အအုံများ ပျက်စီးမှုအား ရှောင်ကြဉ်ရန်နှင့် ဆုံးရှုံးထိခိုက်ပျက်စီးမှု ရှိခဲ့လျှင်လည်း အနည်းဆုံးဖြစ်စေရန် အထူးသဖြင့် သတိပြုရမည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၈၅။ စစ်သည်အား တိုက်ပွဲတွင် ဆက်လက်ပါဝင်နိုင်ခြင်း မရှိစေရုံသာ ထိခိုက်စေနိုင်သည့် လက်နက်တစ်ခုခုကို အသုံးမပြုနိုင်သည့် အခြေအနေမျိုးမဟုတ်လျှင် မီးလောင်စေသော လက်နက်များကို လူသတ်လက်နက်အလို့ငှာ အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ)

အမြင်အာရုံကိုထိခိုက်စေသည့် လေဆာလက်နက်များ

စည်းမျဉ်း ၈၆။ တိုက်ခိုက်ရေးရည်ရွယ်ချက် တစ်ခုတည်း သို့မဟုတ် တိုက်ခိုက်ရေးရည်ရွယ်ချက်များထဲမှ တစ်ခုအနေဖြင့် အမြင်အာရုံကို ဆိုးရွားစွာထိခိုက်ပြီး အမြဲထာဝရ မျက်မမြင် ဖြစ်သွားစေရန် အထူးတလည် ပုံစံထုတ်ထားသည့် လေဆာလက်နက်များကို အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ/ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

အရပ်သားများနှင့် ဒဏ်ရာရစစ်သည်များအပေါ် ပြုမူဆက်ဆံခြင်း

အခြေခံအာမခံချက်များ

စည်းမျဉ်း ၈၇။ အရပ်သားများနှင့် ဒဏ်ရာရစစ်သည်များအား ကရုဏာထား၍ ပြုမူဆက်ဆံရမည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၈၈။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေကို ကျင့်သုံးရာတွင် လူမျိုး၊ အသားအရောင်၊ လိင်၊ ဘာသာစကား၊ ဘာသာရေး သို့မဟုတ် ယုံကြည်မှု၊ နိုင်ငံရေး သို့မဟုတ် အခြားအယူအဆ၊ တိုင်းရင်းသား သို့မဟုတ် လူမှုအရင်းခံစေ့မြစ်၊ ဓနဥစ္စာ၊ မွေးဖွားမှု သို့မဟုတ် အခြားအဆင့်အတန်း သို့မဟုတ် အခြားသော အလားတူ မည်သည့်သတ်မှတ်ချက်အပေါ်မဆို အခြေခံသည့် ဆိုးကျိုးဖြစ်စေသော ခွဲခြားမှုကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၈၉။ လူကိုသတ်ဖြတ်ခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၉၀။ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်ခြင်း၊ ရက်ရက်စက်စက် သို့မဟုတ် လူမဆန်စွာပြုမူခြင်းနှင့် လူ့ဂုဏ်သိက္ခာ ထိခိုက်စေသည့်ရက်စက်မှုများ အထူးသဖြင့် အရှက်ခွဲခြင်းနှင့် နှိမ့်ချဆက်ဆံခြင်းတို့ကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၉၁။ ရိုက်နှက်အပြစ်ပေးခြင်းကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၉၂။ ကိုယ်အင်္ဂါကို ဖြတ်တောက်ခြင်း၊ ဆေးပညာဆိုင်ရာ သို့မဟုတ် သိပ္ပံဆိုင်ရာ စမ်းသပ်မှုများ သို့မဟုတ် သက်ဆိုင်ရာပုဂ္ဂိုလ်၏ ကျန်းမာရေးအခြေအနေအရ လုပ်ဆောင်ရန်လိုအပ်သည်ဟု လက္ခဏာပြသခြင်းမရှိဘဲ ယေဘုယျလက်ခံထားသော ဆေးဘက်ဆိုင်ရာစံများနှင့် ကိုက်ညီခြင်းမရှိသော အခြားမည်သည့် ဆေးဘက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းစဉ်မျိုးကိုမဆို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၉၃။ အဓမ္မကျင့်ခြင်းနှင့် အခြားသောလိင်ပိုင်းဆိုင်ရာအကြမ်းဖက်မှုပုံစံများအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၉၄။ ကျွန်ုပ်အဖြစ်ခိုင်းစားခြင်းနှင့် ကျွန်ုပ်ကုန်ကူးခြင်းပုံစံအားလုံးအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၉၅။ နစ်နာကြေးမပေးသော သို့မဟုတ် မတရားသဖြင့် အဓမ္မအလုပ်စေခိုင်းခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၉၆။ ဓားစာခံဖမ်းဆီးခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၉၇။ လူသားများကို ခိုင်းကာသဖွယ်အသုံးပြုခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၉၈။ ပယောဂတစ်ခုခုဖြင့် တစ်စုံတစ်ဦးကို ပျောက်ဆုံးအောင်ပြုလုပ်ခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၉၉။ လွတ်လပ်ခွင့်ကို မတရားကန့်သတ်ချုပ်ချယ်ခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၀၀။ အခြေခံတရားရေးဆိုင်ရာအာမခံချက် အပြည့်အဝပေးသော မျှတသည့်အမှုစစ်ဆေးခြင်းနှင့် အညီ ဆောင်ရွက်ခြင်းမှအပ မည်သူတစ်ဦးတစ်ယောက်ကိုမျှ ပြစ်ဒဏ်စီရင်ခြင်း မပြုရ သို့မဟုတ် ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း မပြုရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၀၁။ ပြစ်မှုကျူးလွန်ခဲ့သည့်အချိန်တွင် ပြည်တွင်းဥပဒေ သို့မဟုတ် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာဥပဒေအရ ပြစ်မှု၌ ပါဝင်ခြင်းမရှိသော လုပ်ရပ် သို့မဟုတ် ထိန်းချုပ်မှုအတွက် မည်သူတစ်ဦးတစ်ယောက်ကိုမျှ ရာဇဝတ်ကြောင်းအရ စွပ်စွဲခြင်း သို့မဟုတ် ပြစ်ဒဏ်စီရင်ခြင်း မပြုရ သို့တည်းမဟုတ် ပြစ်မှုကျူးလွန်ခဲ့သည့်အချိန်တွင် အကျုံးဝင်သက်ဆိုင်သည့်ပြစ်ဒဏ်ထက် ပိုမိုကြီးလေးသော ပြစ်ဒဏ်ပေးခြင်း မပြုရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၀၂။ တစ်ဦးချင်းအပေါ်တွင် ပြစ်မှုဆိုင်ရာအရတာဝန်ရှိသည်ဆိုသော အချက်ကြောင့်မှအပ ပြစ်မှုတစ်ခုအတွက် မည်သူတစ်ဦးတစ်ယောက်ကိုမျှ ပြစ်ဒဏ်စီရင်ခြင်းမပြုရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၀၃။ လူအများကို အစုအဖွဲ့အလိုက်သိမ်းကြိုး၍ စုပေါင်းပြစ်ဒဏ်ပေးခြင်းများအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၀၄။ အရပ်သားများနှင့် ဒဏ်ရာရစစ်သည်များ၏ ဘာသာရေးဆိုင်ရာယုံကြည်ချက်များနှင့် ဘာသာရေးဓလေ့ထုံးစံများကို အလေးထားလေးစားရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၀၅။ မိသားစုဘဝကို အတတ်နိုင်ဆုံး အလေးထားလေးစားရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

တိုက်ပွဲဝင်စစ်သည်များနှင့် စစ်သို့ပန်းအဆင့်အတန်း

စည်းမျဉ်း ၁၀၆။ တိုက်ခိုက်မှု သို့မဟုတ် တိုက်ခိုက်ရန်အတွက် စစ်ဆင်ရေးဆိုင်ရာ ကြိုတင်ပြင်ဆင်မှု ပြုလုပ်နေစဉ် တိုက်ပွဲဝင်စစ်သည်များသည် ယင်းတို့ကို ယင်းတို့အရပ်သားများနှင့် ကွဲပြားခြားနားစေရမည်။ ယင်းတို့သည် ထိုသို့ပြုလုပ်ရန်ပျက်ကွက်လျှင် ယင်းတို့၌ စစ်သို့ပန်းအဆင့်အတန်းကို ရခွင့်မရှိ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၀၇။ သူလျှိုလုပ်ငန်းလုပ်ဆောင်နေစဉ် ဖမ်းဆီးခြင်းခံရသော တိုက်ပွဲဝင်စစ်သည်များသည် စစ်သို့ပန်းအဆင့်အတန်းကို ရခွင့်မရှိ။ ယင်းတို့ကို အမှုစစ်ဆေးခြင်းမရှိဘဲ ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း သို့မဟုတ် ပြစ်ဒဏ်စီရင်ခြင်း မပြုရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၀၈။ နောက်ဆက်တွဲသဘောတူညီချက် (၁) တွင် အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုထားသည့်အတိုင်း ကြေးစားစစ်သားများသည် တိုက်ပွဲဝင်စစ်သည် သို့မဟုတ် စစ်သို့ပန်းအဆင့်အတန်းကို ရခွင့်မရှိ။ ယင်းတို့ကို အမှုစစ်ဆေးခြင်းမရှိဘဲ ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း သို့မဟုတ် ပြစ်ဒဏ်စီရင်ခြင်း မပြုရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ဒဏ်ရာရ၊ ဖျားနာနှင့် သင်္ဘောပျက်ရာတွင် ပါဝင်သူများ

စည်းမျဉ်း ၁၀၉။ အခြေအနေပေးသည့်အခါတိုင်းနှင့် အထူးသဖြင့် တိုက်ခိုက်မှုတစ်ခုပြီးသည့်အခါတိုင်း ပဋိပက္ခ တွင်ပါဝင်သည့်အဖွဲ့အသီးသီးသည် ဒဏ်ရာရသူများ၊ ဖျားနာသူများနှင့် သင်္ဘောပျက်ရာတွင်ပါဝင်သူများအား ရန်သူဟု ခွဲခြားခြားမပြုဘဲ ရှာဖွေရန် ကောက်ယူစုဆောင်းရန်နှင့် ရွှေ့ပြောင်းပေးရန် ဖြစ်နိုင်သည့်နည်းလမ်း မှန်သမျှဖြင့် နှောင့်နှေးကြန့်ကြာမှုမရှိစေဘဲ လုပ်ဆောင်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၁၀။ ဒဏ်ရာရသူများ၊ ဖျားနာသူများနှင့် သင်္ဘောပျက်ရာတွင်ပါဝင်သူများသည် လက်တွေ့ အများဆုံး ရရှိနိုင်သည့်အတိုင်းအတာနှင့် နှောင့်နှေးကြန့်ကြာမှု အနည်းဆုံးဖြင့် ယင်းတို့၏ အခြေအနေနှင့်အညီ လိုအပ်သည့် ဆေးဝါးကုသစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ဂရုစိုက်မှုတို့ကို ရရှိစေရမည်။ ဆေးကုသမှုဆိုင်ရာအချက်မှလွဲ၍ ၎င်းတို့အား မည်သည့်အကြောင်းအရာပေါ်တွင်မဆို အခြေခံလျက် ခွဲခြားခြား မပြုရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၁၁။ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့အသီးသီးသည် ဒဏ်ရာရသူများ၊ ဖျားနာသူများနှင့် သင်္ဘောပျက်ရာတွင်ပါဝင်သူများအား ညှင်းပန်းနှိပ်စက်ခြင်းနှင့် ယင်းတို့၏ ကိုယ်ပိုင်ပစ္စည်းများအား လုယက် ဖျက်ဆီးခြင်းတို့မှ အကာအကွယ်ပေးရန် ဖြစ်နိုင်သည့်နည်းလမ်းမှန်သမျှကို အသုံးပြု၍ လုပ်ဆောင်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

သေဆုံးသူများ

စည်းမျဉ်း ၁၁၂။ အခြေအနေပေးသည့်အခါတိုင်းနှင့် အထူးသဖြင့် တိုက်ခိုက်မှုတစ်ခုပြီးသည့်အခါတိုင်း ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့အသီးသီးသည် သေဆုံးသူများအား ရန်သူဟု ခွဲခြားခြားမပြုဘဲ ရှာဖွေရန်၊ ကောက်ယူစုဆောင်းရန်နှင့် ရွှေ့ပြောင်းပေးရန် ဖြစ်နိုင်သည့်နည်းလမ်းမှန်သမျှဖြင့် နှောင့်နှေးကြန့်ကြာမှု မရှိစေဘဲ လုပ်ဆောင်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၁၃။ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့်အဖွဲ့အသီးသီးသည် သေဆုံးသူများ၏ အဖိုးတန်ပစ္စည်း များအား လုယက်ယူငင်ခြင်းမှ အကာအကွယ်ပေးရန် ဖြစ်နိုင်သည့်နည်းလမ်းမှန်သမျှကို အသုံးပြု၍ လုပ်ဆောင် ရမည်။ လူသေအလောင်း၏ ကိုယ်အင်္ဂါအစိတ်အပိုင်းများအား ဖြတ်တောက်ခြင်းကို တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၁၄ ။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့်အဖွဲ့များသည် သေဆုံးသွားသူများ၏ ရုပ်ကြွင်းများအား ယင်းတို့နှင့် သက်ဆိုင်သည့်အဖွဲ့၏ တောင်းဆိုချက် သို့မဟုတ် ယင်းတို့၏ ဆွေမျိုးသားချင်း၏ တောင်းဆိုချက်အရ အဆင်ပြေချောမွေ့စွာ ပြန်လည်ပေးအပ်နိုင်ရန် ကြိုးပမ်းလုပ်ဆောင်ရမည်။ ယင်းအဖွဲ့များသည် သေဆုံးသွားသူများ၏ ကိုယ်ပိုင်အသုံးအဆောင်ပစ္စည်းများကို သက်ဆိုင်သူများထံ ပြန်လည် ပေးအပ်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၁၅။ သေဆုံးသူများအား လေးစားသမှုဖြင့် သင်္ဂြိုဟ်ရမည်ဖြစ်ပြီး ယင်းတို့၏ သင်္ချိုင်းများကို အလေးထားလေးစားကာ စနစ်တကျထိန်းသိမ်းရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၁၆။ သေဆုံးသူများအား မည်သူမည်ဝါဖြစ်ကြောင်း အတည်ပြုသတ်မှတ်နိုင်ရေး ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့် ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့်အဖွဲ့အသီးသီးသည် ယင်းတို့အား သင်္ဂြိုဟ်ခြင်းမပြုမီ ရနိုင်သမျှ သတင်းအချက်အလက် အားလုံးကို မှတ်တမ်းတင်ထားပြီး သင်္ချိုင်းများ၏တည်နေရာကို အမှတ်အသားပြုထားရမည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ပျောက်ဆုံးသူများ

စည်းမျဉ်း ၁၁၇။ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့်အဖွဲ့အသီးသီးသည် လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခကြောင့် ပျောက်ဆုံးသွားသည်ဟု သတင်းရရှိထားသူများအား ရှာဖွေရန်အတွက် ဖြစ်နိုင်သည့်နည်းလမ်းမှန်သမျှဖြင့် လုပ်ဆောင်ရမည်ဖြစ်ပြီး ယင်းတို့၏ကံကြမ္မာနှင့် ပတ်သက်၍ရရှိထားသော မည်သည့်သတင်းအချက်အလက်ကို မဆို ယင်းတို့၏ မိသားစုများထံ အသိပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခံရသူများ

စည်းမျဉ်း ၁၁၈။ လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခံရသူများကို လုံလောက်သော အစားအစာ၊ ရေ၊ အဝတ်အထည်၊ နေစရာနှင့် ဆေးဘက်ဆိုင်ရာစောင့်ရှောက်မှုတို့ ပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၁၉။ လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခံရသည့် အမျိုးသမီးများကို မိသားစုများအလိုက်နေနိုင်ရန် ပေးထားသော နေရာများမှအပ အမျိုးသားများထားရာနေရာများနှင့် သီးခြားခွဲ၍ ထားရှိရမည်ဖြစ်ပြီး အမျိုးသမီးများ၏ တိုက်ရိုက်ကြီးကြပ်မှုအောက်တွင် ထားရှိရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၂၀။ လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခြင်းခံရသည့် ကလေးသူငယ်များကို မိသားစုများအလိုက်နေနိုင်ရန် ပေးထားသောနေရာများမှအပ လူကြီးများထားရာနေရာများနှင့် သီးခြားခွဲ၍ ထားရှိရမည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၂၁။ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားရာဇုန်နယ်မြေမှ ရွှေ့ပြောင်းထားပြီး ကျန်းမာရေးနှင့် တစ်ကိုယ်ရည်သန်ရှင်းရေး တို့အတွက် လုံခြုံစိတ်ချရမည့် ပရဝဏ်အဝန်းအဝိုင်းတွင် လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခြင်းခံရသူများကို ထားရှိရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၂၂။ လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခြင်းခံရသူများ၏ ကိုယ်ပိုင်အသုံးအဆောင်ပစ္စည်းများကို လူယက်ယူငင်ခြင်းအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၂၃။ လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခြင်းခံရသူများ၏ ကိုယ်ရေးအချက်အလက်အသေးစိတ်ကို မှတ်တမ်းတင် ထားရှိရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၂၄။

(က) နိုင်ငံတကာပါဝင်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခများတွင် လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခြင်းခံရသူများ အားလုံးထံသို့ ယင်းတို့ ထိန်းသိမ်းခံထားရသည့်အခြေအနေများအား အတည်ပြုနိုင်ရန်နှင့် ယင်းတို့နှင့် ယင်းတို့၏ မိသားစုများ အကြား အဆက်အသွယ်ပြန်လည်ရရှိစေရန်အတွက် ပုံမှန်သွားရောက်တွေ့ဆုံနိုင်ရန် အိုင်စီအာရ်စီကို ခွင့်ပြုရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

(ခ) နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခများတွင် အိုင်စီအာရ်စီက ပဋိပက္ခနှင့်ဆက်နွှယ်ပြီး လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခြင်းခံရသူအားလုံးထံသို့ ယင်းတို့အထိန်းသိမ်းခံထားရသည့် အခြေအနေများအား အတည်ပြုနိုင်ရန်နှင့် ယင်းတို့နှင့် ယင်းတို့၏ မိသားစုများအကြား အဆက်အသွယ်

ပြန်လည်ရရှိစေရန်အတွက် သွားရောက်တွေ့ဆုံသည့်ကိစ္စကို ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရန် ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့များအား ကမ်းလှမ်းနိုင်သည်။ (နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၂၅။ အကြိမ်ရေအရလည်းကောင်း၊ အာဏာပိုင်များက ဖတ်ရှုစိစစ်မှုအတွက် လိုအပ်ချက်အရ လည်းကောင်း သက်ဆိုင်သည့် ကြောင်းကျိုးဆီလျော်သော စည်းကမ်းချက်များနှင့်အညီ လွတ်လပ်ခွင့် ပိတ်ပင်ခြင်းခံရသူများအား ယင်းတို့၏မိသားစုများထံ စာရေးသားဆက်သွယ်ခွင့် ပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၂၆။ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခနှင့်ဆက်နွှယ်သည့် အရပ်သား အထိန်းသိမ်းခံများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခြင်းခံရသူများအား လက်တွေ့ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်သော အတိုင်းအတာ အရ ဧည့်သည်များ အထူးသဖြင့် နီးနီးစပ်စပ် ဆွေမျိုးသားချင်းတော်စပ်သူများကို လက်ခံတွေ့ဆုံခွင့် ပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၂၇။ လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခြင်းခံရသူများ၏ ပုဂ္ဂိုလ်ရေးယုံကြည်ချက်များနှင့် ဘာသာရေး အလေ့အထများကို အလေးထားလေးစားရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၂၈။

(က) တိုက်ပွဲများရပ်စဲသွားပြီးနောက် စစ်သုံ့ပန်းများကို နှောင့်နှေးကြန့်ကြာမှုမရှိစေဘဲ လွှတ်ပေးပြီး နိုင်ငံရင်းသို့ ပြန်ပို့ပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

(ခ) ထိန်းသိမ်းခြင်းအား ဆက်လက်လုပ်ဆောင်ရန်အကြောင်းမရှိသည်နှင့်တစ်ပြိုင်နက် အရပ်သားအထိန်းသိမ်းခံ များကို လွှတ်ပေးရမည်။ နောက်အကျဆုံးအနေဖြင့် တိုက်ပွဲများ အဆုံးသတ် ပြီးလျှင်ပြီးချင်း ပြန်လွှတ်ပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

(ဂ) နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခနှင့်ဆက်နွှယ်ပြီး လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခြင်းခံရသူ များကို ယင်းတို့အား ဆက်လက်၍ လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ထားရန် အကြောင်းမရှိတော့သည်နှင့်တစ်ပြိုင်နက် လွှတ်ပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

ဖော်ပြပါပုဂ္ဂိုလ်များအပေါ် ပြစ်မှုဆိုင်ရာတရားစွဲဆိုမှု မပြီးပြတ်သေးလျှင် သို့မဟုတ် ယင်းတို့သည် တရားဥပဒေအရ ချမှတ်ထားသောပြစ်ဒဏ်ကို ကျခံနေဆဲဖြစ်လျှင် ယင်းတို့၏လွတ်လပ်ခွင့်ကို ဆက်လက် ပိတ်ပင်ထားနိုင်သည်။

နေရပ်ရွှေပြောင်းမှုနှင့် နေရပ်ရွှေပြောင်းရသူများ

စည်းမျဉ်း ၁၂၉။

(က) နိုင်ငံတကာပါဝင်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခတွင် ပါဝင်သည့်အဖွဲ့များသည် အသိမ်းပိုက်ခံနယ်မြေရှိ အရပ်သားလူထုအားလုံး သို့မဟုတ် အချို့အား အဆိုပါအရပ်သားများ၏ လုံခြုံရေး သို့မဟုတ် အလွန်တရာ အရေးကြီးသောစစ်ရေးဆိုင်ရာအကြောင်းတရားများအရ လိုအပ်ခြင်း မဟုတ်လျှင် နှင်ထုတ်ခြင်း သို့မဟုတ် အဓမ္မရွှေပြောင်းခြင်း မပြုလုပ်ရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

(ခ) နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့်အဖွဲ့များသည် အရပ်သားလူထု အားလုံး သို့မဟုတ် အချို့ကို အဆိုပါအရပ်သားများ၏ လုံခြုံရေး သို့မဟုတ် အလွန်တရာအရေးကြီးသော စစ်ရေးဆိုင်ရာအကြောင်းတရားများအရ လိုအပ်ခြင်းမဟုတ်လျှင် ပဋိပက္ခနှင့်ဆက်သွယ်သောအကြောင်းများ ကြောင့် နေရပ်ရွှေပြောင်းရန် အမိန့်မပေးရ။ (နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၃၀။ နိုင်ငံအစိုးရများက ယင်းတို့သိမ်းပိုက်စိုးမိုးထားသော နယ်မြေအတွင်းသို့ ယင်းတို့၏ အရပ်သားများအား အုပ်စုအလိုက် နှင်ထုတ်ခြင်း သို့မဟုတ် ရွှေပြောင်းစေခြင်း မပြုရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၃၁။ နေရပ်ရွှေပြောင်းသည့်ကိစ္စတွင် သက်ဆိုင်ရာအရပ်သားများအား နေစရာ၊ တစ်ကိုယ်ရည် သန့်ရှင်းရေး၊ ကျန်းမာရေး၊ ဘေးအန္တရာယ်ကင်းရှင်းရေးနှင့် အစာအာဟာရတို့ကို ကျေနပ်ဖွယ်ရာအခြေအနေများ နှင့်အညီ ရရှိစေရေးနှင့် တစ်မိသားစုထဲတွင်ပါဝင်သော မိသားစုဝင်များအား တကွတပြားမဖြစ်စေရေးတို့အတွက် ဖြစ်နိုင်သည့်နည်းလမ်းမှန်သမျှဖြင့် လုပ်ဆောင်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၃၂။ နေရပ်ရွှေပြောင်းရသူများသည် ယင်းတို့နေရပ်စွန့်ခွာရွှေပြောင်းရသည့် အရင်းခံအကြောင်း တရားများ မရှိတော့သည်နှင့်တစ်ပြိုင်နက် ယင်းတို့၏နေအိမ်များ သို့မဟုတ် ယင်းတို့၏ဌာနေ နေရပ်ရင်းဒေသ များသို့ ဘေးကင်းလုံခြုံစွာ ဆန္ဒအလျောက် ပြန်လာခွင့်ရှိသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာ အရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၃၃။ နေရပ်ရွှေပြောင်းရသူများ၏ ပစ္စည်းဥစ္စာပိုင်ဆိုင်ခွင့်ကို အလေးထားလေးစားရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

အထူးကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုရရှိသော အခြားပုဂ္ဂိုလ်များ

စည်းမျဉ်း ၁၃၄။ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခဒဏ်ခံရသည့် အမျိုးသမီးများအတွက် အထူးကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှု၊ ကျန်းမာရေးနှင့် အထောက်အပံ့လိုအပ်ချက်များကို အလေးထားလေးစား ဆောင်ရွက်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၃၅။ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခဒဏ်ခံရသည့် ကလေးသူငယ်များသည် အထူးအလေးထားလေးစားမှုနှင့် ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို ရထိုက်ခွင့်ရှိသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၃၆။ ကလေးသူငယ်များအား လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များ သို့မဟုတ် လက်နက်ကိုင်အုပ်စုများအတွင်းသို့ သွတ်သွင်းစုဆောင်းခြင်း မပြုရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၃၇။ ကလေးသူငယ်များအား တိုက်ပွဲများတွင် ပါဝင်တိုက်ခိုက်ခွင့် မပြုရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၃၈။ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခဒဏ်ခံရသည့် သက်ကြီးရွယ်အိုများ၊ မသန်စွမ်းသူများနှင့် အိုမင်းမစွမ်းသူ များသည် အထူးအလေးထားလေးစားမှုနှင့် ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို ရထိုက်ခွင့်ရှိသည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

အကောင်အထည်ဖော်လိုက်နာကျင့်သုံးခြင်း

အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေကို လေးစားလိုက်နာခြင်း

စည်းမျဉ်း ၁၃၉။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့်အဖွဲ့အသီးသီးသည် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှု ဥပဒေကို အလေးထားလေးစားလိုက်နာပြီး ယင်းတို့၏ လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များနှင့် ယင်းတို့၏ အမိန့်များအရ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသော သို့မဟုတ် ယင်းတို့၏ ညွှန်ကြားချက် သို့မဟုတ် ကွပ်ကဲမှုအောက်တွင်ရှိသည့် အခြားသောပုဂ္ဂိုလ်များ သို့မဟုတ် အုပ်စုများကလည်း အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှု ဥပဒေကို အလေးထားလေးစားလိုက်နာအောင် ဆောင်ရွက်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၄၀။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေအား အလေးထားလေးစားလိုက်နာ ရမည့်တာဝန်သည် တစ်ဖက်က လေးစားလိုက်နာမှု အခြားတစ်ဖက်က လေးစားလိုက်နာမည်ဆိုသည့် သဘောမျိုး ပေါ်တွင် တည်မှီခြင်းမရှိ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၄၁။ နိုင်ငံအစိုးရအသီးသီးသည် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေကို လက်တွေ့အသုံးပြုခြင်းနှင့်ပတ်သက်၍ သင့်လျော်သောအဆင့်တွင် တပ်မှူးများအား လိုအပ်သည့်အခါ အကြံဉာဏ်ပေးနိုင်ရန်အတွက် ဥပဒေရေးရာအကြံပေးပုဂ္ဂိုလ်များ ထားရှိပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၄၂။ ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် နိုင်ငံအစိုးရများနှင့် အဖွဲ့များသည် ယင်းတို့၏ လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များ အား အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေကို သင်ကြားပို့ချ ထားရမည်။ (နိုင်ငံတကာ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၄၃။ နိုင်ငံအစိုးရများသည် အရပ်သားလူထုအား အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှု ဥပဒေပညာ သင်ကြားပေးခြင်းကို အားပေးရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေကို အာဏာတည်စေခြင်း

စည်းမျဉ်း ၁၄၄။ လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့်အဖွဲ့များက အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှုဥပဒေကို ချိုးဖောက်ခြင်းများအား နိုင်ငံအစိုးရများအနေဖြင့် အားပေးအားမြှောက် မပြုရ။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေကို ချိုးဖောက်ခြင်းများ ရပ်တန့်စေရန် ယင်းတို့ အနေဖြင့် ယင်းတို့၏ဩဇာအရှိန်အဝါကိုအသုံးပြုကာ ဖြစ်နိုင်သည့်အတိုင်းအတာအထိ အားထုတ်ကြိုးပမ်း ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၄၅။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာဥပဒေက တားမြစ်ထားခြင်းမရှိပါက ရန်လိုသောလက်တုံ့ပြန်ခြင်းများ ပြုလုပ်ရာတွင် တင်းကျပ်သောစည်းကမ်းချက်များကို လိုက်နာရမည်။ (နိုင်ငံတကာပါဝင်သော လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၄၆။ ဂျီနီဗာသဘောတူညီချက်များက အကာအကွယ်ပေးထားသည့် လူပုဂ္ဂိုလ်များအပေါ် ရန်လိုသော လက်တုံ့ပြန်ခြင်းများအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာပါဝင်သောလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၄၇။ ဂျီနီဗာသဘောတူညီချက်များနှင့် ယဉ်ကျေးမှုဆိုင်ရာအဆောက်အအုံများအား အကာအကွယ် ပေးသည့် ဟိဂ်သဘောတူညီချက်များအရ အကာအကွယ်ပေးထားသောအရာများအပေါ် လက်တုံ့ပြန်ခြင်း များအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာပါဝင်သောလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၄၈။ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်သည့် အဖွဲ့များသည် ရန်လိုသော လက်တုံ့ပြန်မှုများကို ပြုလုပ်ခွင့်မရှိ။ တိုက်ပွဲများတွင်ပါဝင်ခြင်းမရှိသော သို့မဟုတ် တိုက်ပွဲများတွင် တိုက်ရိုက်ပါဝင်တိုက်ခိုက်ခြင်းမရှိတော့သော လူပုဂ္ဂိုလ်များကို အခြားသော တန်ပြန်တုံ့ပြန်မှုများအား တားမြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

တာဝန်ရှိမှုနှင့် စစ်လျော်ကြေး

စည်းမျဉ်း ၁၄၉။ အောက်ဖော်ပြပါတို့အပါအဝင် နိုင်ငံအစိုးရတစ်ရပ်ကြောင့်ဖြစ်ရသည့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေကို ချိုးဖောက်မှုများအတွက် ထိုနိုင်ငံအစိုးရတွင် တာဝန်ရှိသည်။

(က) ယင်း၏လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များအပါအဝင် ယင်း၏ အဖွဲ့အစည်းများက ကျူးလွန်သော ချိုးဖောက်မှုများ

(ခ) အစိုးရနှင့်သက်ဆိုင်သော အခွင့်အာဏာကို အသုံးပြုရန် ယင်းက လုပ်ပိုင်ခွင့်ပေးထားသည့် လူပုဂ္ဂိုလ်များ သို့မဟုတ် အဖွဲ့အစည်းများက ကျူးလွန်သောချိုးဖောက်မှုများ

(ဂ) ယင်း၏အမိန့်များအတိုင်း သို့မဟုတ် ယင်း၏ညွှန်ကြားချက် သို့မဟုတ် ကွပ်ကဲမှုနှင့်အညီ လုပ်ကိုင် ဆောင်ရွက်နေသည့် လူပုဂ္ဂိုလ်များ သို့မဟုတ် အုပ်စုများက ကျူးလွန်သော ချိုးဖောက်မှုများနှင့်

(ဃ) ယင်းဆောင်ရွက်သကဲ့သို့ အသိအမှတ်ပြုလက်ခံထားသည့် တစ်သီးပုဂ္ဂလ လူပုဂ္ဂိုလ်များ သို့မဟုတ် အုပ်စုများက ကျူးလွန်သော ချိုးဖောက်မှုများ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၅၀။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေကို ချိုးဖောက်မှုများအတွက် တာဝန်ရှိသည့် နိုင်ငံအစိုးရသည် ထိုချိုးဖောက်မှုများကြောင့် ပေါ်ပေါက်ခဲ့သော နှစ်နာဆုံးရှုံးမှု သို့မဟုတ် ထိခိုက်ဒဏ်ရာရမှုများအတွက် စစ်လျော်ကြေး အပြည့်အဝပေးရန် လိုသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

တစ်ဦးချင်းတာဝန်ရှိမှု

စည်းမျဉ်း ၁၅၁။ တစ်ဦးချင်းအနေဖြင့် ယင်းတို့ကျူးလွန်သော စစ်ရာဇဝတ်မှုများအတွက် ရာဇဝတ်ကြောင်းအရ တစ်ဦးချင်းစီတွင် တာဝန်ရှိသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၅၂။ တပ်မှူးများနှင့် အခြားသောအထက်အရာရှိများသည် ယင်းတို့၏အမိန့်များအရ ကျူးလွန်ခဲ့သော စစ်ရာဇဝတ်မှုများအတွက် ရာဇဝတ်ကြောင်းအရ တာဝန်ရှိသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၅၃။ လက်အောက်ငယ်သားများက စစ်ရာဇဝတ်မှုများအား ကျူးလွန်တော့မည် (သို့မဟုတ်) ကျူးလွန်နေသည်ကို ယင်းတို့၏ တပ်မှူးများနှင့် အခြားသောအထက်အရာရှိများက သိရှိခဲ့ပြီး သို့မဟုတ် သိရှိရန် အကြောင်းရှိခဲ့ပြီး ယင်းတို့၏ ကျူးလွန်မှုမဖြစ်အောင် ကြိုတင်ကာကွယ်ရန် ယင်းတို့၏ အာဏာစက်အတွင်း လိုအပ်သော ကြောင်းကျိုးဆီလျော်သည့်အရေးယူမှုမှန်သမျှကို မလုပ်ခဲ့လျှင် သို့မဟုတ် ယင်းစစ်ရာဇဝတ်မှုများ

ကို ကျူးလွန်ခဲ့ပြီးဖြစ်ကာ တာဝန်ရှိသူများအား အပြစ်ပေးရန် ယင်းတို့၏ အာဏာစက်အတွင်း လိုအပ်သော ကြောင်းကျိုးဆီလျော်သည့်အရေးယူမှုမှန်သမျှကို မလုပ်ခဲ့လျှင် ထိုတပ်မှူးများနှင့် အခြားသောအထက်အရာရှိ များတွင် ရာဇဝတ်ကြောင်းအရ တာဝန်ရှိသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၅၄။ တိုက်ပွဲဝင်စစ်သည်တိုင်းတွင် သိသိသာသာ ဥပဒေနှင့်မညီသည့် အမိန့်ကို မနာခံဘဲနေရန် တာဝန်ရှိသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၅၅။ အမိန့်ပေးသောလုပ်ရပ်သည် ဥပဒေနှင့်မညီကြောင်းကို လက်အောက်ငယ်သားက သိရှိခဲ့လျှင် သို့မဟုတ် အမိန့်ပေးသောလုပ်ရပ်၏ သိသိသာသာ ဥပဒေနှင့်မညီသော သဘာဝကြောင့် အမိန့်ပေးသော လုပ်ရပ်သည် ဥပဒေနှင့်မညီကြောင်းကို လက်အောက်ငယ်သားက သိရှိထားပြီး ဖြစ်သင့်သည်ဆိုပါက အထက်အရာရှိအမိန့်ကို နာခံခြင်းကြောင့် ထိုလက်အောက်ငယ်သား၏ ရာဇဝတ်ကြောင်းအရ တာဝန်ရှိမှုကို သက်သာစေမည် မဟုတ်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စစ်ရာဇဝတ်မှုများ

စည်းမျဉ်း ၁၅၆။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှုဥပဒေကို ပြင်းပြင်းထန်ထန် ချိုးဖောက်ခြင်း များသည် စစ်ရာဇဝတ်မှုဖြစ်သည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၅၇။ နိုင်ငံအစိုးရများသည် ယင်းတို့၏ ပြည်တွင်းတရားရုံးများအား မည်သည့်နိုင်ငံတွင်မဆို ကျူးလွန်သည့်စစ်ရာဇဝတ်မှုများကို စီရင်ပိုင်ခွင့် အပ်နှင်းခွင့် ရှိသည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၅၈။ နိုင်ငံအစိုးရများသည် ယင်းတို့၏ နိုင်ငံသားများက သို့မဟုတ် လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များက သို့မဟုတ် ယင်းတို့၏ ပိုင်နက်နယ်မြေပေါ်တွင် ကျူးလွန်သည်ဟု စွပ်စွဲခြင်းခံရသော စစ်ရာဇဝတ်မှုများကို စုံစမ်းစစ်ဆေးရမည်ဖြစ်ပြီး ဆီလျော်မှုရှိလျှင် သံသယရှိသူများအား တရားစွဲဆိုရမည်။ ယင်းတို့သည် ယင်းတို့၌ စီရင်ပိုင်ခွင့်ရှိသည့် အခြားသောစစ်ရာဇဝတ်မှုများကိုလည်း စုံစမ်းစစ်ဆေးရမည်ဖြစ်ပြီး ဆီလျော်မှုရှိလျှင် သံသယရှိသူများအား တရားစွဲဆိုရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၅၉။ တိုက်ပွဲများပြီးဆုံးသွားသောအခါ အာဏာပိုင်များသည် စစ်ရာဇဝတ်မှုများအတွက် သံသယရှိသူများ၊ စွပ်စွဲခြင်းခံရသူများ သို့မဟုတ် ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်ခံရသူများမှအပ နိုင်ငံတကာအရေးအခင်း မဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခတွင်ပါဝင်ခဲ့သူများ သို့မဟုတ် လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခနှင့် နီးနွယ်ပြီး

လွတ်လပ်ခွင့်ပိတ်ပင်ခြင်းခံရသူများကို ဖြစ်နိုင်သမျှ အများဆုံးနှင့် အကျုံးဝင်သည့် လွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့်ပေးရန် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၆၀။ ကာလစည်းကမ်းသတ် စတက်ကျဉ်းပဒေများသည် စစ်ရာဇဝတ်မှုများနှင့် အကျုံးဝင်သက်ဆိုင်ခြင်း မရှိစေရ။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)

စည်းမျဉ်း ၁၆၁။ နိုင်ငံအစိုးရများသည် စစ်ရာဇဝတ်မှုများကို စုံစမ်းစစ်ဆေးခြင်းနှင့် သံသယရှိသူများအား တရားစွဲဆိုခြင်းတို့ကို ဆောင်ရွက်ရာတွင် အဆင်ပြေချောမွေ့စေရေးအတွက် အချင်းချင်းအကြား ဖြစ်နိုင်သမျှ အတိုင်းအတာအထိ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် အားထုတ်မှုမှန်သမျှကို ပြုလုပ်ရမည်။ (နိုင်ငံတကာလက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ / နိုင်ငံတကာအရေးအခင်းမဟုတ်သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ)